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´Aprendre en un hospital mitjà pot donar 
mil voltes a fer-ho en un de més gran´  
Guanyadora del vuitè premi Bages al Metge Jove 

 
 

 

    

La doctora Irene Veganzones, de 26 anys, ha guanyat el Premi Bages al Metge Jove, 

que atorga la delegació comarcal del Bages del Col·legi de Metges de Barcelona. La 
manresana ha elaborat un treball, que pretén dur a la realitat, que persegueix un únic objectiu: 
aconseguir que els futurs metges s'allunyin dels estereotips i es quedin a treballar a la comarca  

La manresana Irene Veganzones, de 26 anys, ha guanyat la vuitena edició del Premi Bages al 
Metge Jove. El seu projecte per arrelar els professionals mèdics joves al Bages ha estat dotat 
de 1.500 euros. Ara, Veganzones, metge resident de segon any al CAP Lepant i a l'Hospital de 
Sant Joan de Déu de Manresa, té clar que vol convertir la iniciativa en realitat.  
 
Sempre va saber que volia ser metgessa? 
Als 16 anys vaig decidir que volia ajudar els altres i crec que una de les millors maneres de fer-
ho és a través de la sanitat. Vaig estudiar Medicina a la Universitat de Barcelona i després vaig 
decidir especialitzar-me en medicina familiar i comunitària. Ara sóc resident de segon any al 
CAP Lepant. 
 
Va obtenir uns resultats excel·lents a l'examen de metge intern resident (MIR), on va quedar en 
la posició 214 d'11.000. Per què medicina familiar? 
Podria haver escollit especialitats més sol·licitades, però l'atenció primària era el que 
m'agradava perquè has de dominar moltes malalties de diferents especialitats i actuar de 
manera resolutiva per descongestionar l'atenció especialitzada i les urgències. A part, la relació 
metge-pacient hi és molt especial. En aquest sentit, treballar a Manresa m'ha ajudat a agafar 
encara més estima a la professió. 
 
Per què? 
Perquè l'hospital de Manresa és de nivell 2, un espai idoni per poder aprendre. El metge adjunt, 
el teu professor, pot estar més per tu i no ets un simple becari, que fa el que els metges no 
volen fer. 
 
És un dels eixos del projecte amb què ha guanyat el Premi Bages, oi? 
Sí. Els estudiants de medicina tenim tendència a voler fer la residència en un gran hospital i no 
ens adonem que per a determinades especialitats, si realment en vols aprendre, has d'apostar 
per un de més petit. Per exemple, de la meva promoció, la majoria dels qui estudiaven amb mi 
de la comarca van preferir marxar a la gran ciutat. 
 
Només per currículum? 
Sí i no. També és una falta de coneixement. L'Hospital Sant Joan de Déu és ideal per a 
especialitats com ara la medicina interna, familiar i ginecologia. 
 



Què proposa el seu projecte? 
Suggereix iniciatives per rejovenir la sanitat al Bages adreçades a diferents col·lectius. D'una 
banda, per als estudiants de quart d'ESO, que han d'escollir batxillerat, proposa unes xerrades 
informatives perquè coneguin una mica més la professió. També resultaria positiu poder 
conèixer Sant Joan de Déu i els CAP per dins, fer com estada a l'empresa. Per als estudiants 
de medicina proposa que, quan facin les pràctiques, vinguin aquí a Manresa. No es fa gaire 
difusió d'aquesta possibilitat. Per exemple, falten metges rurals. Potenciar les pràctiques al 
Bages podria afavorir que alguns estudiants es decantessin per aquesta opció. 
 
Què és un metge rural? 
És un metge que visita un o diversos consultoris de pobles petits. N'hi ha molt dèficit i molts 
alumnes desconeixen que hi ha aquesta opció. Hauríem d'aprofitar que a la comarca tenim 
consultoris de poble amb professionals ben preparats per oferir fer-hi pràctiques. 
 
Tornant al projecte. A qui més va adreçat? 
Als residents. Entre que t'examines del MIR i tries especialitat hi ha un període. El meu estudi 
proposa que els hospitals i unitats docents de la ciutat facin jornades de portes obertes per 
ensenyar als futur residents el ventall d'alternatives que tenen al Bages. 
 
I té la intenció de convertir el projecte en realitat... 
Sí, almenys en dos dels tres col·lectius. Amb l'ajuda del COMB contactarem amb els instituts 
perquè aquest mateix curs puguem dur a terme les primeres xerrades als alumnes de quart 
d'ESO. També he arribat a un acord amb Althaia i els CAP Lepant, Sagrada Família i Súria 
perquè facin les jornades de portes obertes per als futurs residents. El tema d'incloure Manresa 
en les pràctiques per als estudiants és més complicat, perquè s'ha d'arribar a un acord amb 
cada universitat. De moment, tenim estudiants de la UIC i alguns de la Universitat de Lleida, 
però seria bo que en poguessin venir de les set facultats de Medicina que hi ha a Catalunya. 
 
Per què aquesta lluita per fer gran la sanitat al Bages? 
Perquè és una llàstima. Manresa està millorant en infraestructures i podria també fer-ho en 
formació amb una empenta. Igualada, per exemple, té un hospital més petit. Va començar a 
tenir residents més tard que Manresa i ara gairebé en té més! La gent és lliure de triar on vol 
formar-se, però almenys que sàpiguen les opcions. En formació i en determinades 
especialitats, aprendre en un hospital mitjà pot donar mil voltes a un de gran. 

 


